
Protokół Nr XIX/08 

z sesji Rady Miejskiej w Karlinie odbytej 

w dniu 27 marca 2008 roku 

Otwarcia XIX sesji Rady Miejskiej w Karlinie dokonał Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Karlinie Pan Kazimierz Ryszewski o godzinie 12
00                      

w świetlicy wiejskiej w Domacynie gmina Karlino. Powitał zebranych radnych 

oraz zaproszonych gości (listy obecności załączono do protokołu). 

Przewodniczący Rady stwierdził, że w obradach bierze udział 14 radnych,        

co umożliwia podejmowanie prawomocnych uchwał.  

Ad. 1b  

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Kazimierz Ryszewski stwierdził, że 

radni otrzymali porządek obrad dzisiejszej sesji i zwrócił się z pytaniem, czy są 

do niego propozycje zmian? Ponieważ nie zostały zgłoszone przedstawił 

porządek i zaproponował jego  przyjęcie  w głosowaniu jawnym. 

Porządek obrad został przyjęty przez radnych w wyniku jawnego                       

i jednomyślnego głosowania. 

Porządek obrad: 

1. Sprawy regulaminowe: 

a) stwierdzenie prawomocności obrad, 

b) przyjęcie porządku obrad,  

c) przyjęcie protokołu z XVIII sesji Rady Miejskiej. 

2. Sprawozdanie Burmistrza Miasta i Gminy Karlino o pracy w okresie 

międzysesyjnym. 

3. Prezentacja Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 

Zachodniopomorskiego. 

4. Interpelacje i zapytania radnych. 

5. Wolne wnioski i informacje. 

6. Informacje dotyczące rolnictwa i infrastruktury wiejskiej na terenie 

Gminy Karlino. 
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7. Informacja Karlińskiego Ośrodka Kultury na temat działalności                       

w  świetlicach  wiejskich. 

8. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian budżetu Miasta i Gminy Karlino na 2008 rok, 

b) zmiany Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej na rok 2008, 

c) udzielenia dotacji na roboty budowlane przy zabytku, 

d) zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Miejsko – Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2008, 

e) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu, 

f) zbycia nieruchomości położonej na terenie gminy Karlino – obręb 

Karścino, 

g) zbycia nieruchomości położonej na terenie miasta Karlino – obręb 

008, 

h) zmiany uchwały w sprawie nadania statutu jednostce budżetowej – 

Zakładowi Oświaty w Karlinie, 

i) nadania statutu Małym Przedszkolom na terenie Gminy Karlino. 

9. Odpowiedzi Burmistrza na wnioski i interpelacje.  

10. Zakończenie XIX sesji Rady Miejskiej w Karlinie.  

 

Ad. 1c 

Pan Kazimierz Ryszewski Przewodniczący Rady stwierdził, że protokół           

z XVIII sesji Rady Miejskiej w Karlinie był wyłożony do wglądu w Biurze 

Rady i zwrócił się do radnych z pytaniem, czy są do jego treści uwagi lub 

wnioski do wniesienia? Ponieważ nie zostały zgłoszone Przewodniczący 

zaproponował przyjęcie go w wyniku jawnego głosowania. 

Protokół Nr XVIII/08 z XVIII sesji Rady Miejskiej w Karlinie odbytej                 

w dniu 27 lutego 2008 roku został przyjęty przez radnych w wyniku 

jawnego i jednomyślnego głosowania. 
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Ad. 2 

Pan Waldemar Miśko Burmistrz Miasta i Gminy Karlino przedstawił 

sprawozdanie o pracy Urzędu w okresie międzysesyjnym tj. od dnia 27 lutego 

do dnia 26 marca 2008 roku (informacja załączona do protokołu).  

 

Ad. 3 

Pan Waldemar Miśko Burmistrz Miasta i Gminy Karlino dokonał 

prezentacji multimedialnej Regionalnego Programu Operacyjnego 

Województwa Zachodniopomorskiego na lata 2007 – 2013.  

 

Ad. 4 

Pani Bogumiła Hałasa Radna Rady Miejskiej w Karlinie zwróciła się do 

Burmistrza Miasta i Gminy Karlino Pana Waldemara Miśko z prośbą                   

o wypowiedź na temat planów inwestycyjnych dotyczących ulic Jedności, 

Wyzwolenia, Przyjaźni, jakie Urząd poczynił starania jeśli chodzi o przebudowę 

tych ulic.  Dodała, że obecni są panowie, którzy bardzo zaangażowali się w ten 

temat i wprowadzają w błąd mieszkańców udzielając nieprawdziwych 

informacji.  

Pan Waldemar Miśko Burmistrz Miasta i Gminy Karlino powiedział, że po 

raz kolejny powtórzy informacje na temat planowanych inwestycji na 

wspomnianych ulicach. Projekt na te drogi został przygotowany kompleksowo, 

to są drogi, kanalizacja deszczowa, cała infrastruktura, która dziś jest 

infrastrukturą naziemną, w ramach tego projektu zaplanowano wyniesienie poza 

pas drogowy wszystkich sieci energetycznych, linii telefonicznych, jeżeli 

gazociągi kolidowały, to również, nie można tego typu instalacji umieszczać 

pod drogą, zaprojektowane są tam również parkingi, a projekt został wykonany 

w 2004 roku. Powiedział, że dzwoniła Pani redaktor, że jest w telewizji program 
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,,Interwencja” i został temat zgłoszony, że nic się nie dzieje, a nawet, że już 

trzykrotnie wykonywany był projekt. Po udzieleniu odpowiedzi na pytania             

i sprostowaniu, że nie trzy projekty, a jeden, który został opracowany w 2004 

roku telewizja się nie pojawiła, uznano temat za nieważny. Dodał, że do wglądu 

wyłożony jest projekt z którym można się zapoznać, z tym jaki jest układ sieci 

drogowych przy nowych budynkach. Aby w projekcie wyrysowano drogę musi 

być odpowiedni zapis w ewidencji gruntów, że jest to droga. Pan Wapniarski 

kilkakrotnie zgłaszał nawet na piśmie, potrzebę zrobienia zejścia, czy przejścia 

ze skarpy przy nowych budynkach TBS, ale nie jest to możliwe, ponieważ nie 

ma drogi w tym miejscu. To że coś zostało wychodzone, czy wyjeżdżone przez 

mieszkańców nic nie znaczy, istotne są wcześniej wspomniane przepisy 

dotyczące ewidencji gruntów i fakt, czy w tym miejscu przewidziano drogę. 

Gmina jako samorząd działający w granicach prawa nie może pozwolić sobie na 

robienie ,,tymczasówek” o jakie wnioskowano, bo to koliduje z innymi jeszcze 

przepisami. Jeżeli wykonane zostałyby schodki bezpośrednio na drogę, to kto 

odpowie jeśli w tym miejscu dojdzie do nieszczęścia, do kogo przyjdą 

poszkodowani. Jeszcze raz zachęcił do zapoznania się z projektem podkreślając, 

że nic nie zostało zmienione w podziale działek, drogi są zaprojektowane w tych 

samych miejscach, w jakich wyrysowane były od kilkunastu, a nawet 

kilkudziesięciu lat. Padają zarzuty, że od dwudziestu lat na tym terenie nic się 

nie robi w zakresie dróg, buduje się domy, a drogi nie. Gdyby miała być inna 

kolejność, to znaczy najpierw drogi, a potem budowa domów, to drogi 

musiałyby być wybudowane dla ciężkiego sprzętu, przynajmniej pod takie 

obciążenie jak na drogach powiatowych, bo gdyby zostały wykonane jako drogi 

osiedlowe, nie wytrzymałyby obciążenia i bardzo szybko uległy zniszczeniu. 

Takim przykładem jest droga wybudowana w Pobłociu Wielkim na obciążenie 

3,5t, po której jeździ cięższy sprzęt. Drogi się buduje na samym końcu lub przy 

końcu zagospodarowywania tego osiedla. Gmina nie jest w stanie samodzielnie 

zrealizować tej inwestycji. Jeżeli będzie dofinansowanie, a dofinansowanie 

obecnie tylko 50%, wartość kosztorysowa 7.500.000zł, a nie wiadomo, jaka 

będzie po przetargu, to z budżetu Gminy trzeba będzie na to zadanie wydać od 
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3.000.000zł do 4.000.000zł, wycisnąć kosztem innych zadań i postulatów, które 

też wpływają od sołtysów, czy radnych, takich dotyczących spraw bieżących, 

choćby remonty dróg. Robi się wszelkie starania, aby środki z budżetu w jak 

najmniejszym stopniu poszły na działalność bieżącą, a jak najwięcej 

przeznaczono na inwestycje. Powiedział, że sołtysi otrzymają budżet na 2008 

rok i wieloletni plan inwestycyjny, aby mogli się dokładnie zapoznać. Na trzy 

lata zapisanych jest inwestycji na 123.000.000zł, z tego 53.000.000zł to są 

środki własne. Będą wybory, kiedy będą zbliżały się nabory wniosków radni 

będą decydować, który z wniosków należy zrealizować w pierwszej kolejności, 

czy drogi na tym osiedlu, droga w Daszewie, gdzie już  jest sporządzony projekt 

wraz z pozwoleniem na ponad 5.000.000zł, hala sportowa na ponad 

16.000.000zł i rewitalizacja w sumie 51.000.000zł, choćby rozpoczęcie I etapu, 

to kwota około 10.000.000zł. Trzeba mierzyć siła na zamiary i brać pod uwagę 

realia i rzeczywistość. Wniosek na zagospodarowanie ulic w  tej części miasta  

na pewno zostanie złożony i jest duża szansa, aby  udało się pozyskać na to 

zadanie środki z Regionalnego Programu Operacyjnego, jeżeli byłby nabór         

w 2008, 2009 roku podpisanie umowy, jeśli przebiegłoby wszystko dobrze            

z przetargami, to jest jeszcze szansa na umówienie się z wykonawcami i jeśli 

lekka zima, to rozpoczęcie, a jeśli nie to dopiero w 2010 roku. Podkreślił, że nie 

wie, czy cały zakres prac uda się zrealizować w jednym roku, być może, ale na 

pewno całe zadanie będzie finansowane przez okres dwóch lat. Jeśli nie będzie 

dofinansowanie ze środków unijnych, to cały zakres rzeczowy zostanie  

podzielony na etapy, wybierane zostaną na początek do realizacji najgorsze 

odcinki i z własnych środków etapami zadanie realizować. Jak by to miało 

wyglądać obecnie się nie rozpatruje, ponieważ trzeba poczekać, być może 

uzyska się środki unijne. Bieżące działania, po niedzieli pojawi się równiarka        

i najgorsze odcinki, w których jest najwięcej dziur zostaną wyrównane, ale          

z innymi doraźnym i działaniami należy poczekać, przy garażach w Karlinie 

również jest problem, a także w kilku innych miejscach, ale aby zmniejszyć 

koszty trzeba poczekać, do czasu, kiedy wykonawca będzie kończył boisko za 

garażami i aby nie pokrywać tych kosztów z budżetu Gminy porozumieć się         
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z wykonawcą, że wyrównywanie miało miejsce wtedy przy pomocy 

pracowników robót publicznych . 

 

Ad. 5 

Pan Bogdan Piłkowski mieszkaniec Karlina powiedział, że w imieniu 

mieszkańców Osiedla Nr 2 na ręce Przewodniczącego Rady Miejskiej                 

w Karlinie chciałby złożyć protest i przedstawić treść całego pisma 

skierowanego do radnych, Burmistrza Miasta i Gminy Karlino oraz wszystkich 

obecnych na sesji, aby zapoznać ich z problemami. Stwierdził, że nie jest             

w stanie przygotować tylu egzemplarzy, aby wręczyć wszystkim, ale 

odmówiono wykonania ksero w Urzędzie, dlatego zostaną przekazane dwa 

egzemplarze, dla Przewodniczącego Rady i Burmistrza. Następnie zapoznał 

obecnych z treścią protestu stanowiącego załącznik do niniejszego protokołu. 

Dodał, że chodząc po domach z Panem Wapniarskim i rozmawiając z ludźmi 

otrzymaliśmy poparcie w 99%. Na osiedlu na którym zamieszkuje wyłamała się 

tylko jedna osoba, która nie podpisała, to Pani Bogusia Hałasa, radna z tego 

okręgu, która nie identyfikuje się z problemami mieszkańców  i jeszcze jedna 

Pani z którą rozmawiał Pan Wapniarski na ulicy Koszalińskiej. Wręczając 

przygotowane egzemplarze pisma dla Burmistrza i Przewodniczącego Rady 

stwierdził, że nie mają pięknych okładek z herbem Karlina, ale wręczy te pisma 

na taczce zabawce dla dzieci.  

Przewodniczący Rady Pan Kazimierz Ryszewski przyjął protest                        

i zaproponował przekazanie zabawki biednym dzieciom.   

Pan Ryszard Wapniarski Przewodniczący Zarządu Osiedla Nr 2 powiedział, 

że przeglądał plan i stwierdził, że jest to tylko powielenie wcześniejszego planu 

zagospodarowania przestrzennego. Zespół opracowujący mógł się bardziej 

postarać, a nie tylko powielić. Na mapce, która jest nie została zmieniona nawet 

nazwa ulicy XXX – Lecia PRL, a to jest ulica Spokojna i o wiele wcześniej ta 
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nazwa została nadana. Pan Burmistrz przesadził mówiąc, że jest trochę dziurek 

na tych drogach  wjazd od ulicy Jedności jest w bardzo złym stanie, w razie 

konieczności nie wjedzie z odpowiednią prędkością ani straż pożarna, ani 

karetka pogotowia, ponieważ groziłoby to uszkodzeniem samochodu. Są tam 

drogi ukształtowane przez mieszkańców do swoich domostw na osiedlu                      

i w porze deszczowej jest błoto i sytuacja jest tragiczna, nie można przejść. 

Powiedział, że to co zostało przedstawione przez Pana Piłkowskiego jest 

prawdziwe Dodał, że radni na pewno tego nie widzą, ponieważ nie chodzą 

tamtymi drogami.  

Pani Bożena Nadziejko Radna Rady Miejskiej w Karlinie powiedziała, że po 

na kolejny na sesji mówi się o problemie na ulicy Spokojnej, czy osiedlu 

domków jednorodzinnych co tam jest do zrobienia, ale jest jeszcze wieś i tam są 

takie same drogi i  na wsiach również należy o nie walczyć. To drogi, które nie 

były remontowane od 50 lat, a nie lat 20 – tu. Każda droga jest ważna.       

Pan Ryszard Wapniarski odpowiedział, że odnosi się do Osiedla Nr 2, a nie do 

wsi, czy Osiedla Nr 1. 

 

Ad. 6 

Pan Maciej Myczka Kierownik Referatu Rolnictwa i Gospodarki 

Nieruchomościami przedstawił zebranym informację na temat rolnictwa na 

terenie Miasta i Gminy Karlino (informacja załączona do protokołu).  

Pani Wioletta Ryndziewicz p.o. Kierownika Referatu Gospodarki 

Przestrzennej i Ochrony Środowiska przedstawiła zebranym informację na 

temat infrastruktury wiejskiej na terenie Gminy Karlino (informacja załączona 

do protokołu). 
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Pani Gizela Pietrzak – Kłys Kierownik Miejsko – Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Karlinie przedstawiła informację na temat pomocy 

udzielonej mieszkańcom gminy Karlino (informacja załączona do protokołu).  

Pani Teresa Plichta – Lessnau Dyrektor Zakładu Oświaty w Karlinie 

przedstawiła informacje na temat działalności szkół wiejskich na terenie gminy 

Karlino (informacje załączono do protokołu).  

Pan Jan Mazurkiewicz Kierownik Terenowego Zespołu Doradztwa 

Rolniczego w Białogardzie podziękował za zaproszenie i przedstawił 

informację o działalności Zachodniopomorskiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Barzkowicach TZD w Białogardzie na terenie Gminy Karlino 

(informacja załączona do protokołu). Podkreślił, że liczba czterech osób, jakie 

są zatrudnione w ZDR w Białogardzie jest niewystarczająca dla potrzeb 

rolników, co nie znaczy, że nie ma obsługi doradczej wcale. Od 15 marca można 

składać wnioski o przyznanie płatności w ramach działania ,,Programu 

Rolnośrodowiskowy”. Stwierdził, że wnioski przygotowane przez Agencję 

zamiast być coraz łatwiejsze, jest odwrotnie, trzeba wypełniać je z ogromną 

uwagą, aby nie został popełniony żaden błąd. Dodał, że zmiany do wniosku 

mogą być składane do 10 czerwca br., czyli od 15 maja jest to bardzo krótki 

czas i ten sam termin dotyczy też korekty wniosku, którą składa się na  

wezwanie Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, bez konsekwencji 

finansowych. Po tym terminie, jeśli Agencja stwierdzi błąd, będą konsekwencje 

finansowe. ODR ma wspomagać rolników, ale jeżeli ma to być ,,wykonywanie”, 

to za to należy zapłacić, zgodnie z cennikiem podpisanym przez Wojewodę 

Zachodniopomorskiego. Wniosek zawiera kilkanaście stron, musi być 

powielony i każdy rolnik, który go składa powinien go posiadać. Zwrócił się do 

radnych i sołtysów, aby uczulili rolników, że wniosek o płatność obszarową jest 

podstawowym dokumentem do jakiejkolwiek innej aplikacji, bez zgodności          

o płatność obszarową nie można aplikować o inne działania. Prosił                        

o przypomnienie również, że do końca miesiąca należy w Urzędzie Gminy 

złożyć wniosek o zwrot akcyzy do paliwa. Podziękował Panu Maćkowi Myczka 
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za analityczne podejście w przedstawionych przez niego materiałach. 

Powiedział, że bardzo ważny jest fakt, że osoby mieszkające na wsi 

przeznaczają swoje dochody na edukację, posyłają swoje dzieci do szkół 

wyższych i średnich. To jaki jest poziom życia mieszkańców wsi  związane jest 

z jej rozwojem, wiele zależy również od wykształcenia społeczeństwa. Nadal na 

terenach wiejskich tylko około 2% mieszkańców ma wyższe wykształcenie,          

a około 75% podstawowe. Jest możliwość aplikowania środków unijnych z tzw. 

programów wiejskich 2007 – 2013 ,,Młody Rolnik”, w roku ubiegłym                  

w Województwie Zachodniopomorskim złożono trzy razy więcej wniosków, niż 

można było pozyskać środków w ramach tych środków osoba może otrzymać 

nawet 50.000zł, ale kryteria postawiono tak wysoko, że w Gminie Karlino 

średnie gospodarstwo wynosi ponad 25ha, czyli jest wysoka, ale, aby aplikować 

o te środki musi być średnia wojewódzka, która w całej Polsce tu jest 

najwyższa, czyli 29,11ha  i taką powierzchnię musi mieć osoba – rolnik, który 

chciałby uzyskać środki. Drugą barierą jest wykształcenie. Podkreślił, że każde 

uchybienie w gospodarstwie typu niespełnienie standardu w zakresie ochrony 

środowiska spowoduje utratę części bądź całości dochodów. Nie ma wpływu co 

jest produkowane, jest przyznana cały czas pewna kwota, ale muszą być 

zachowane standardy, wzięte zostanie pod uwagę brak przyłącza do kanalizacji, 

czy użytkowanie bez przeszkolenia, lub niesprawnego spryskiwacza. 

Powiedział, że pracownicy ZDR będą starali się dotrzeć do jak największej 

liczby osób, aby na takie sytuacje uczulić, również poprzez sołtysów. Jeśli 

będzie grupa osób 5 – 6, to można zrobić szkolenie, niekoniecznie trzeba jechać 

do Białogardu. Podkreślił ścisła współpracę z Zachodniopomorską Izbą 

Rolniczą, Radą Powiatową w Białogardzie oraz ze wszystkimi samorządami 

terytorialnymi w tym Karlina. Gmina wspiera możliwość szkoleń, 

,,Białogardzkie Dni Pola i Doradztwa”, wyjazd na targi rolne do Barzkowic           

i inne. Podziękował Burmistrzowi, Przewodniczącemu Rady Miejskiej                       

w Karlinie, wszystkim radnym, Przewodniczącemu Rady Powiatu,                        

a jednocześnie Prezesowi Gminnej Spółdzielni ,,SCH” Panu Maciążkowi oraz 

wszystkim sołtysom.  
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Pan Jan Podsiadło Sołtys Sołectwa Karlinko zwrócił się z pytaniem, czy          

w Witolubiu i Dębolesie czy będzie robiona sieć kanalizacyjna i wodociągowa?   

Burmistrz Miasta i Gminy Karlino Pan Miśko odpowiedział, że przewidziana 

jest budowa sieci wodociągowej, natomiast kanalizacja tylko przydomowa. 

Okres realizacji na niektóre inwestycje już w tym roku, będą wykonawcy, bo już 

trwa projektowanie, natomiast główny nacisk na lata 2009 i koniec 2010 roku. 

Kiedy będzie szczegółowy harmonogram odbędzie się ponownie spotkanie 

sołtysów i przewodniczących Zarządów Osiedli. Zwrócił jednak uwagę na fakt, 

że należy już zbierać środki na przyłącza kanalizacyjne. Dziś wstępna cena 

średniego przyłącza kanalizacyjnego do 20m, a trzeba ich wykonać około 430           

w całej gminie, wartość ogólna jest to kwota około 2.000.000zł brutto. 

Pan Bogdan Piłkowski zwrócił się z pytaniem do Kierownika Miejsko – 

Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, czy pomoc finansowa, czy rzeczowa, 

którą otrzymują podopieczni Ośrodka, jest rozdzielana w sposób prawidłowy. 

Zwłaszcza artykuły żywnościowe, czy powinny być przydzielane w takich 

ilościach. Powiedział, że często widzi, że otrzymują karton mleka i niedaleko 

odchodząc sprzedaje. Zwłaszcza mieszkańców Karlina należałoby 

zmobilizować do codziennego przychodzenia i pobierania w mniejszych 

ilościach, na przykład 1 litr, ponieważ tego nie sprzeda, ponadto osoby, które 

korzystają z pomocy mają czas, nigdzie nie pracują. Czy sprawdza się u osoby, 

która otrzymała pomoc w postaci opału, czy on nadal jest, czy nie został 

sprzedany? Czy pracownicy Ośrodka przeprowadzają wywiady, czy osoby 

korzystające z pomocy nie są zatrudnione ,,na czarno”? Pan Miśko podczas 

kampanii wyborczej mówił, że będą przeprowadzane kontrole, aby takie 

sytuacje nie miały miejsca. 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie Pan Ryszewski przypomniał, że 

temat dotyczy rolnictwa i infrastruktury wiejskiej oraz pomocy udzielonej 

mieszkańcom wsi.         
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Kierownik Miejsko – Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Karlinie 

Pani Pietrzak – Kłys zaprosiła wszystkie osoby, które mają jakiekolwiek 

wątpliwości w kwestii przyznawania pomocy społecznej do Ośrodka, aby na 

miejscu mogła udzielić wyjaśnień i informacji. Podkreśliła, że wszyscy 

pracownicy MGOPS w Karlinie pracują na podstawie ustawy o pomocy 

społecznej i nie można zrobić niczego niezgodnego z przepisami. Wszelka 

udzielona pomoc jest przyznawana na podstawie wywiadu środowiskowego. 

Dodała też, że artykuły żywnościowe, które otrzymują podopieczni mają krótki 

termin przydatności do spożycia i nie mogą być długo przechowywane.  

Pan Waldemar Miśko Burmistrz Miasta i Gminy Karlino stwierdził, że          

z zewnątrz to wygląda rzeczywiście w taki sposób jak przedstawił Pan 

Piłkowski i dodał, że niejednokrotnie sam się przeciwko temu buntuje, ale 

takich zjawisk się nie da wyeliminować, one były, są i będą. Pomysł po 1 litrze 

dziennie jest nierealny po pierwsze z powodu krótkiego terminu przydatności do 

spożycia, ale również pomysłowość tych osób jest ogromna i jeśli tylko jest 

jakieś wyjście, to zostanie znalezione. Podkreślił, że bardzo wysoko ceni pracę 

Kierownika Miejsko – Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Pietrzak – 

Kłys, zatrudniona jest od niedawna, ale wprowadza zmiany w oparciu                   

o przepisy. Nawet jeśli wiadomo, że współmałżonek pracuje za granicą, ale na 

podstawie dokumentów rodzina spełnia warunki, to pomoc otrzymać musi, 

gdyby nie, złożone zostanie odwołanie i Wojewoda unieważni decyzję. Wiedza 

nie przydaje się, ponieważ zawsze trzeba działać zgodnie z przepisami, nawet 

jeżeli jest świadomość, że ktoś oszukuje. Od kilku lat  w krytycznych uwagach 

wypowiadał się co do jakości pracy w Ośrodku, do dzisiaj jeszcze one są, ale 

wprowadzone zostały nowe zasady, coraz częściej zawierane są tzw. kontrakty 

społeczne polegające na tym, że podopieczny MGOPS podpisuje umowę 

zobowiązanie. Spotyka się to z oporem ze strony podopiecznych, ale już widać 

pewną poprawę. Obecnie nie jest tak, że wszystko jest za darmo, podopieczny 

poddany jest pewnym procedurom  i znajduje się pod większą uwagą, na 

przykład w jaki sposób wykorzystuje przyznaną mu pomoc. W większości gmin 
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jest tak, jak w naszej, że opieka jest od rozdawania pieniędzy, a tak nie powinno 

być. Powoli w MGOPS wprowadzana jest zasada, że jeśli przychodzą osoby 

które naprawdę potrzebują pomocy, a czasem takie osoby nie przyjdą nawet jeśli 

tak jest, ponieważ na przykład nie pozwala im na to honor, czy same nie potrafią 

o to zadbać, należy zgłaszać taki fakt do opieki, aby móc w porę pomóc takim 

osobom, nawet jeśli nie jest to w kompetencji Ośrodka lub Burmistrza, a taka 

pomoc jest konieczna. Cwaniactwo notorycznych ,,korzystaczy” jest ,,godne 

podziwu”, przepisy są niedoskonałe, z MGOPS niejednokrotnie szły sygnały do 

Parlamentu, Ministra Pracy i Opieki Społecznej, żeby je zmienić. Ciągle                

w mediach mówi się o tej ogromnej biedzie i, że ludzie potrzebują pomocy, a to 

nie do końca jest prawda i w opinii fachowców ten system opieki socjalnej jest 

niedoskonały i należałoby jak najszybciej dostosować przepisy do 

rzeczywistości.    

 

Ad. 7 

Pani Danuta Butrym Dyrektor Karlińskiego Ośrodka Kultury przedstawiła 

informację na temat działalności świetlic wiejskich za 2007 rok (informacja 

załączona do protokołu). Następnie złożyła podziękowania radnemu Panu 

Arturowi Kurjata za zakup nowej kuchenki gazowej do Karlińskiego Ośrodka 

Kultury, dodała też, że dzięki temu wyremontowana kuchnia dotychczas 

używana w KOK zostanie przekazana do świetlicy w Domacynie.  

Pan Kazimierz Ryszewski Przewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie 

powiedział, że jak z informacji Pani Dyrektor Butrym wynika dzięki aktywności 

Przewodniczącej Rady Sołeckiej w Domacynie udało się pozyskać środki              

i zakupić zastawę stołową na 120 osób, komplet garnków, obrusów i 100 sztuk 

sztućców, to bardzo dobry wynik, zwłaszcza, że Pani Łepecka pełni tę funkcję 

od roku, tak powinien pracować przewodniczący jednostki pomocniczej. Jest 

wielu przewodniczących jednostek pomocniczych, ale ich praca polega na 
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krytykowaniu, nie dając nic od siebie. Następnie pogratulował dotychczasowych 

wyników i życzył dalszych sukcesów.   

Pani Stanisława Łepecka Sołtys – Przewodniczący Rady Sołeckiej                  

w Sołectwie Domacyno powiedziała, że nie wszystko dzięki niej, ale Radzie 

Sołeckiej oraz mieszkańcom. Ktoś ma pomysł, a realizowany jest on wspólnie. 

Podkreśliła też dobrą współpracę z Urzędem Gminy.    

 

Ad. 8a 

Pani Krystyna Granat Skarbnik Miasta i Gminy Karlino omówiła projekt 

uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta i Gminy Karlino na 2008 rok. Po 

dokonanych zmianach budżet zamyka się dochodami w wysokości 

30.386.051,00zł, wydatkami w wysokości 29.444.729,31zł oraz nadwyżką                   

w wysokości  941.321,69zł. 

Pani Bogumiła Hałasa Radna Rady Miejskiej w Karlinie przedstawiła treść 

projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta i Gminy Karlino na 2008 

rok.  

Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych, nie było głosów przeciwnych,                 

1 radny wstrzymał się od głosu.  W wyniku jawnego głosowania uchwała   

Nr XIX/197/08 została podjęta większością głosów. 

 

Ad. 8b 

Skarbnik Miasta i Gminy Karlino Pani Krystyna Granat omówiła projekt 

uchwały w sprawie zmian Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska                     

i Gospodarki Wodnej na rok 2008. Po dokonanych zmianach plan przedstawia 

się przychodami w wysokości 202.789,45zł, wydatkami w wysokości 

202.789,45zł. 
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Pan Dariusz Michalski Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie 

przedstawił treść projektu uchwały w sprawie zmian Gminnego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na 2008 rok.  

W wyniku jawnego i jednomyślnego głosowania uchwała Nr XIX/198/08 

została podjęta. 

 

Ad. 8c 

Pani Krystyna Granat omówiła kolejny projekt uchwały, w sprawie udzielenia 

Rzymskokatolickiej Parafii pw. Św. Michała Archanioła w Karlinie dotacji          

w kwocie 30.000zł na roboty budowlane przy zabytku, polegające na wykonaniu 

ogrodzenia zabytkowego kościoła. 

Pani Bogumiła Hałasa Radna Rady Miejskiej w Karlinie przedstawiła treść 

projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na roboty budowlane przy 

zabytku. 

Za podjęciem uchwały głosowało 11 radnych, nie było głosów przeciwnych,                 

3 radnych wstrzymało się od głosu.  W wyniku jawnego głosowania uchwała   

Nr XIX/199/08 została podjęta większością głosów. 

 

Ad. 8d 

Pan Lech Chodyniecki Przewodniczący Miejsko – Gminnej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych omówił projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Miejsko – Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2008. 

Pan Dariusz Michalski Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie 

przedstawił obecnym treść projektu uchwały.  
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Uchwała Nr XIX/200/08 została podjęta w wyniku jawnego i jednomyślnego 

głosowania. 

 

Ad. 8e 

Pan Maciej Myczka Kierownik Referatu Rolnictwa i Gospodarki 

Nieruchomościami omówił projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie umowy najmu izb nr 3 i 4 w lokalu znajdującym się w budynku nr 3 

przy ulicy Szczecińskiej w Karlinie, z przeznaczeniem na prowadzenie gabinetu 

fizykoterapii. Okres najmu do trzech lat. 

Pani Bogumiła Hałasa Radna Rady Miejskiej w Karlinie przedstawiła treść 

projektu uchwały. 

W wyniku jednomyślnego głosowania radnych Uchwała Nr XIX/201/08 

została podjęta. 

 

Ad. 8f 

Kierownik Referatu Rolnictwa i Gospodarki Nieruchomościami Pan Maciej 

Myczka omówił projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości położonej na 

terenie gminy Karlino – obręb Karścino, oznaczonej w ewidencji gruntów jako 

działka nr 139/14, o powierzchni 2,7130ha.  

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie Pan Michalski przedstawił 

obecnym treść projektu uchwały.  

Radni w wyniku jawnego głosowania jednomyślnie podjęli uchwałę              

Nr XIX/202/08. 
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Ad. 8g 

Pan Maciej Myczka omówił kolejny projekt uchwały w sprawie zbycia 

nieruchomości położonej na terenie miasta Karlino – obręb 008, oznaczonej        

w ewidencji gruntów jako działka nr 1/11 o powierzchni 18,2965ha. 

Radna Rady Miejskiej w Karlinie Pani Bogumiła Hałasa przedstawiła treść 

projektu uchwały. 

Za podjęciem uchwały głosowało 11 radnych, 2 radnych było przeciwnych,                 

1 radny wstrzymał się od głosu.  W wyniku jawnego głosowania uchwała   

Nr XIX/203/08 została podjęta większością głosów. 

 

Ad. 8h 

Pani Danuta Piwowarczyk Sekretarz Miasta i Gminy Karlino omówiła 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu jednostce 

budżetowej – Zakładowi Oświaty w Karlinie. Zmiana dotyczy zmiany ulicy 

przy której znajduje się siedziba Zakładu Oświaty oraz załącznika, w którym 

dodaje się do schematu Małe Przedszkola. 

Pan Dariusz Michalski Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie 

przedstawił obecnym treść projektu uchwały.  

W wyniku jawnego i jednomyślnego głosowania radnych uchwała                  

Nr XIX/204/08 została podjęta. 

 

Ad. 8i 

Pani Danuta Piwowarczyk Sekretarz Miasta i Gminy Karlino omówiła 

projekt uchwały w sprawie nadania statutów Małym Przedszkolom na terenie 
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Gminy Karlino, znajdujących się w szkołach podstawowych w Daszewie, 

Karścinie i Karwinie. 

Radna Rady Miejskiej w Karlinie Pani Bogumiła Hałasa przedstawiła 

obecnym treść projektu uchwały. 

Radni w wyniku jawnego głosowania jednomyślnie podjęli uchwałę                  

Nr XIX/205/08. 

 

Ad. 9 

Nie zostały zgłoszone interpelacje i zapytania radnych do Burmistrza Miasta         

i Gminy Karlino. 

 

Ad. 10 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie Pan Kazimierz Ryszewski 

udzielił głosu radnej Pani Hałasa. 

Pani Bogumiła Hałasa Radna Rady Miejskiej w Karlinie powiedziała, że 

chciałaby odnieść się do wypowiedzi Pana Piłkowskiego i wyjaśnić, dlaczego 

jej podpis nie znalazł się na złożonej przez niego liście. Potwierdziła, że był          

u niej Pan Piłkowski i dodała, że szkoda, iż nie powiedział w jaki sposób ta 

rozmowa przebiegała. Stwierdziła, że trudno nazwać to rozmową. Podkreśliła, 

że jest to dla niej najważniejsze zadanie – sprawa przebudowy ulic na osiedlu 

domków jednorodzinnych nad rzeką Parsętą, jest ona przez nią cały czas 

pilotowana. Pan Piłkowski przyszedł do Pani Hałasa krzycząc i uciekając się 

nawet do szantażu, dlatego rozmowa została przerwana. Podkreśliła, że jest jej 

wstyd, że reprezentują tę samą grupę zawodową. Zwracając się do Pana 

Piłkowskiego stwierdziła, że nie można nikogo szantażować i jego 
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postępowanie było niewłaściwe. Na koniec dodała, że jest nadal za przebudową 

ulic na osiedlu domków jednorodzinnych.      

Przewodniczący Rady Pan Ryszewski przypomniał, że jest to punkt 

przeznaczony na odpowiedzi Burmistrza, ale w dniu dzisiejszym udzieli głosu 

każdemu, kto będzie chciał wypowiedzieć się w sprawie złożonego protestu.  

Pan Dariusz Michalski Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie 

powiedział, że chciałby się odnieść do protestu. Zapoznał się ze złożonymi 

podpisami dość szczegółowo. Osiedle Nr 2 to jest połowa Karlina, od połowy 

ulicy Koszalińskiej, Księdza Brzóski, Traugutta, Bogusława X, w stronę 

Koszalina. W proteście napisano ,,Czy my jesteśmy dziećmi gorszego Boga” – 

powiedział nie i przytoczył zrealizowane inwestycje na Osiedlu Nr 2: Wioska 

Dziecięca SOS, skate – park, trzy boiska, które są budowane nowe, a także 

regularnie koszone, nowe budynku TBS na ulicy 4 Marca, przystań na ulicy 

Nadbrzeżnej, mini pole golfowe, w ostatnim okresie udrożnione były rowy 

melioracyjne, ścieżka spacerowa wzdłuż rzeki Parsęty. Zwrócił się do sołtysów 

z pytaniem, w którym sołectwie było zrobionych tyle inwestycji?  

Sołtysi gremialnie odpowiedzieli, że w żadnym z sołectw nie poczyniono tak 

wielu inwestycji. 

Pan Dariusz Michalski stwierdził, że zapoznał się szczegółowo z tabelami 

załączonymi do protestu z przeprowadzonego przeglądu infrastruktury i rozmów 

z mieszkańcami Osiedla Nr 2 i dodał, że gdyby sołtysi chcieli zapoznać się           

z wymaganiami tam zgłoszonymi, to Przewodniczący Rady na pewno udostępni 

te materiały. W tych materiałach są zapisane takie potrzeby, jakie mieszkańcy 

wsi robią sami, na przykład zbyt rzadko wykoszona trawa. Wybiegi dla psów – 

stwierdził, że znana jest mu ustawa o ochronie zwierząt, przestrzega ją i toleruje, 

ale przepisy mówią wyraźnie, że jeśli pies wyjdzie bez smyczy, czy kagańca, 

właściciel jest karany. Następnie zwrócił się do Pana Wapniarskiego 

Przewodniczącego Zarządu Osiedla Nr 2, że jeśli radna Pani Nadziejko coś 

mówi, to mówi we własnym imieniu, protest nie odnosił się do Pani Hałasa, 
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tylko skierowany był do wszystkich radnych, radnych jest piętnastu i każdy ma 

do dyspozycji jeden głos. 

Pan Kazimierz Ryszewski Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że 

przedstawione zarzuty były bardzo mocne, ale zabolało go najbardziej to, że Pan 

Ryszard Wapniarski, ,,stary samorządowiec”, a chce, że Przewodniczący Rady 

Miejskiej organizował mu spotkania z mieszkańcami. Zwracając się do Pana 

Wapniarskiego przypomniał, że to on jest przewodniczącym jednostki 

pomocniczej – Zarządu Osiedla Nr 2, obiecał, że jako mieszkaniec tego Osiedla 

osobiście weźmie w spotkaniu udział, podkreślił, że widzi jakie są potrzeby tego 

Osiedla i co jeszcze należy tam zrobić. W poprzedniej kadencji miał do wyboru, 

co zrobić najpierw osiedle Chopina, czy 4 Marca i tam robić tzw. prywatę, czy 

wziąć pod uwagę liczbę osób mieszkających i korzystających z ulic. Przeważyły 

te argumenty. Staram się zawsze głosować zgodnie ze swoim sumienie, 

przyjmując argumenty, które są mi przedstawiane, nie zwracam uwagi na to 

gdzie mieszkam i pracuję, ale staram się dbać o dobro mieszkańców. Zachęcił 

Rady Sołeckie, Zarządy Osiedli i ich przedstawicieli, do spotkań i współpracy      

z radnymi.  

Pan Ryszard Wapniarski Przewodniczący Zarządu Osiedla Nr 2 zwrócił się 

z pytaniem, co mogą zrobić dla siebie sami mieszkańcy? Zamówić sprzęt, drogi 

naprawić? Pan Michalski mówi o wykoszeniu, każdy mieszkaniec robi to wokół 

siebie. Nawiezienie żużlu nic nie da, spowoduje to tylko dalsze pogorszenie 

sytuacji i spływanie żużlu. Dodał, że kilka lat wcześniej spowodował, że 

przejechała równiarka po drogach na tym osiedlu, ponieważ dalsze nawożenie 

nie miało sensu. W drogach jest pełno dziur, nie można w porze deszczowej 

przejechać, a o przejściu z czystymi butami na przykład do Kościoła, nie może 

być mowy.  Wydaje się to dziwne, że my narzekamy, mogę zwrócić się do 

mieszkańców o pomoc, ale wykonanie drogi, to nie zakup kuchenki do KOK, to 

poważna inwestycja. Powiedział, że zgłaszał już problem na ulicy Kolejowej i 

tam też nic nie zostało zrobione. Na osiedlu jest wjazd od ulicy Jedności, ale 
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stan jest taki, że gdyby coś się stało mieszkańcy są odcięci. Nie należy 

umniejszać problemu, co mieszkańcy sami mogą zrobić?   

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Kazimierz Ryszewski stwierdził, że na 

ulicy 4 Marca przy garażach, jeśli przywieziony jest żużel, czy kruszywo do 

naprawy drogi, to dziury zasypywane są regularnie, tam nie ma dziur. 

Powiedział też, że jego syn od pół roku buduje sobie na osiedlu domków 

jednorodzinnych dom. Zostało przywiezione kruszywo i nie wiedząc, że na tym 

osiedlu mieszkańcy sami tego nie rozsypią, osobiście rozsypał kruszywo               

i zasypał dziury.   

 Pan Bogdan Piłkowski mieszkaniec Karlina powiedział, że chciałby odnieść 

się do wypowiedzi Pani Hałasa, faktycznie zbierając podpisy był u niej w domu, 

przedstawił problem mieszkańców i powiedział jej, że jako radna to ona 

powinna dbać o interesy mieszkańców, chodzić i motywować ich o wspólne 

wystąpienie w tej sprawie. Usłyszał, od Pani Hałasa, że to robi, że działa na 

sesjach i walczy o sprawy tego osiedla. Stwierdził, że pytał innych radnych czy 

to prawda, ale oni tego nie zauważyli. Pani Hałasa odmówiła podpisania,              

a nawet nie chciała przeczytać co jest napisane. Następnie zwrócił się do Pana 

Michalskiego i stwierdził, że widzi, iż zrobił on dochodzenie, a ma w tym 

wprawę, ponieważ jest policjantem, przedstawił informację ile zrobiono boisk, 

ścieżka rowerowa, która zalewana jest przez rzekę, ktoś nie pomyślał, aby 

zrobić ją wyżej, jest również przystań kajakowa, też na Osiedlu Nr 2, ale to jest 

tam gdzie wypływają fekalia, Pan policyjny nos powinien to wyczuć. Inwestycje 

– boiska, nie uważa, że one są celowe, umiejscowione w najlepszym miejscu. 

Jak wyglądają zrobione inwestycje, trybuny na stadionie i w amfiteatrze, już 

trzeba robić od nowa. Są rzeczy, które potrzebne są mieszkańcom i nie jest to 

boisko, czy golf, powiedział, że nie ma aspiracji aby grać w golfa, czy inne, 

teraz modne gry, mieszkańcy chcą tylko normalnych dróg i chodników, po 

których można chodzić.  
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Pan Waldemar Miśko Burmistrz Miasta i Gminy Karlino zwrócił się do 

Panów Piłkowskiego i Wapniarskiego i powiedział, że zachowanie ich, jakie 

reprezentują walcząc o swoje sprawy, obraża ludzi obecnych na dzisiejszej sesji.       

Nikt nie wątpi, że są to bardzo ważne kwestie, ale nie zgadza się na taki poziom 

ich przedstawiania i omawiania, a wręcz wykrzykiwania. Powiedział, że 

podczas dzisiejszych obrad Przewodniczący Rady stara się tonować trochę 

wypowiedzi, ale na poprzedniej sesji zachowanie było niedopuszczalne. Wieś 

się niesie, często ktoś coś powie, a potem okazuje się, że jest to informacja 

niesprawdzona i fałszywa. Przykład z ostatniej sesji, że się kładzie nowy 

polbruk, a stary zdemontowany nie wiadomo, gdzie jest. Dodał, że takich 

przykładów można podać wiele. To znaczy, że jak jest w folii, to jest nowy? Nie 

wolno w ten sposób postępować i powiedział, że podał to jako przykład 

puszczania niesprawdzonych informacji, które potem powodują, że tworzą się 

emocje. Nie powinno się też dyskutować na temat miasto a wieś. Nie można 

antagonizować ludzi, nie ma takiej potrzeby. Zobowiązał się do przygotowania 

dla wszystkich zestawienia z ostatnich kilku lat i na przyszłość, jak się 

rozkładały środki inwestycyjne na miasto i wieś, jaka to jest kwota                       

w przeliczeniu na mieszkańca. Często słyszy się od sołtysów, że wieś jest 

pokrzywdzona i mniej się na nią wydaje środków, ale jeśli poda się kwoty           

w przeliczeniu na mieszkańca, to tak nie jest. Nie jest tak, że w każdej wsi jest 

to taka sama wysokość, ale trzeba pamiętać również o inwestycjach typy 

gimnazjum, czy inne obiekty użyteczności publicznej wybudowane w mieście, 

ale służące ogółowi mieszkańców w Gminie. Do Pana Wapniarskiego zwrócił 

się z informacją, że otrzyma on odpowiedź na złożone pismo przygotowane 

wspólnie z Przewodniczącym Rady, ale nie należy obrażać osób                           

w wystąpieniach publicznych, a przedstawione pismo zawiera wiele takich 

sformułowań i jeśli do tego poziomu zostanie sprowadzona dyskusja, to będzie 

to koniec demokracji. Dodał też, że działania Pana Wapniarskiego jako 

Przewodniczącego Zarządu Osiedla sprowadzają się do pisania pism, wieszane 

one są na tablicach ogłoszeń, ale to nie spowoduje skutecznych działań na rzecz 

Osiedla Nr 2, to nie są sposoby. Zwrócił też uwagę na fakt, że od początku 
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kadencji Przewodniczący Zarządu Osiedla Nr 2 nie pojawił się u Burmistrza ani 

raz w sprawach osiedlowych. Powiedział, że prosił na dzisiejszej sesji obu 

panów o zapoznanie się z projektem, ale tego nie zrobili, kiedy była okazja, aby 

merytorycznie podyskutować na temat planu zagospodarowania. Przypomniał, 

że podobna sytuacja miała miejsce na Osiedlu Chopina, przez wiele lat 

poruszano temat stanu dróg na tym osiedlu, ale tłumaczył, że należy czekać, aż 

będą na to środki, a wtedy zrobi się kompleksowo całe osiedle i tak się stało. 

Dodał, że wierzy w to, iż tak będzie również w przypadku osiedla domków 

jednorodzinnych. O kilku lat przekazuje informacje o terminach, o tym, że jest 

projekt od 2004 roku, ale nikt tego nie przyjmuje do wiadomości. Często 

przypomina, że jest to 7.500.000zł, ale odnosi wrażenie, że panowie składający 

protest nie są tym faktem zainteresowani, nie są oni zainteresowani również 

możliwościami budżetu Gminy, takie argumenty dla nich nic nie znaczą, chcą 

mieć natomiast natychmiast zrobioną drogę, jak napisano w proteście w ciągu 

roku – dwóch lat. Projekt został zrobiony w 2004 roku, w tym samym czasie 

wykonano projekt na duże osiedle. Zwrócił się z pytaniem, które osiedle 

powinno być wcześniej zrobione? Tam gdzie mocniej krzyczą, czy tam, gdzie 

jest większa liczba mieszkańców, liczba pojazdów - natężenie ruchu. Te kryteria 

zdecydowały, że drogi zostały w pierwszej kolejności zrobione na osiedlu 

Chopina, a w następnym okresie programowania będzie prowadzona inwestycja 

na drugim osiedlu. To, że pisane będą protesty i szkalowani będą radni                   

i Burmistrz nic nie pomoże, droga nie będzie zrobiona ani w przyszłym roku, 

ani za półtora, będzie zrobiona wtedy kiedy złożony zostanie wniosek, Gmina 

otrzyma dofinansowanie i ogłoszony zostanie przetarg. W ocenie Pana 

Piłkowskiego boiska nie są potrzebne, to co mają robić dzieci i młodzież. Nie 

bierze się pod uwagę faktu, że jest dofinansowanie do budowy boisk. Jeśli jest 

potrzeba odbycia spotykania z mieszkańcami, to nie zostaje ono zorganizowane 

przez Przewodniczącego Rady Miejskiej, a Zarząd Osiedla ogłasza termin, 

zaprasza Burmistrza, radnych, kogokolwiek chce  i spotkanie się odbywa i jest 

dyskusja. Podkreślił jednak, że prosi o rozmowę merytoryczną, na argumenty           

i nawet jeśli są różnice w poglądach, to się nie należy nawzajem się obrażać. 
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Dyskusja nie powinna mieć charakteru personalnego. Jeszcze raz zaapelował do 

Przewodniczącego Zarządu Osiedla nr 2 o rozmowę, nie o pisanie.     

Przewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie Pan Ryszewski stwierdził,  że 

temat jest znany i nie należy przedłużać dyskusji, a o głos poprosił Pan 

Grzankowski mieszkaniec wsi Domacyno. 

Pan Ryszard Grzankowski w imieniu własnym i mieszkańców wsi Domacyno 

podziękował za zorganizowanie sesji, podziękował też za przywrócenie statusu 

pomnikom przyrody dębom znajdującym się naprzeciwko świetlicy, 

przypomniał, że w przeszłości uznane już były za pomniki przyrody. Drzewa te 

liczą ponad 200 lat, a w okresie drugiej wojny jedno z nich służyło jako 

szubienica. Szczątki kilkudziesięciu osób, które były na nim powieszone były 

przetwarzane. W kilku znajdujących się budynkach w miejscu, gdzie odbywają 

się dzisiejsze obrady produkowano mydło ze zwierząt i powieszonych osób. 

Było wiele historycznych budynków w Domacynie cały kompleks pałacowy, na 

wzgórzu cmentarz wraz z piękną kaplicą, która w latach siedemdziesiątych 

została rozebrana. W jej podziemiach złożone były zwłoki trzech ostatnich 

właścicieli majątku Domacyno. Pałac w Domacynie funkcjonował również do 

lat siedemdziesiątych, mieściła się tam między innymi Klub. Podjęto decyzję       

o jego rozbiórce i wybudowano w Domacynie sklep, a w Gościnku świetlicę. 

Wieś wywodzi się z okresu tzw.  kultury sznurowej datowanej na III tysiąclecie 

przed naszą erą. W miejscu, gdzie obecnie jest plac zabaw i boisko znaleziono 

grób, który wielkością i kształtem przypomniał kształt domu, w tym grobie 

znaleziono naczynia gliniane, narzędzia, które w tamtym okresie wkładano do 

grobów. Przez ostatnie kilkaset lat miejscowość Domacyno należała do znanego 

rodu z Meklemburgii. Po 1945 roku w budynku pałacu przez półtora roku 

mieściła się komendantura radziecka, potem była szkoła powszechna                     

i mieszkania dla kilku rodzin, była też świetlica oraz Klub Prasy i Książki. 

Odbywały się tam zabawy i tam oglądało się pierwsze filmy. Dodał też, że 

Domacyno należało zawsze do Powiatu Kołobrzesko – Karlińskiego. 
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Pan Kazimierz Ryszewski Przewodniczący Rady Miejskiej w Karlinie 

podziękował za rys historyczny na temat wsi Domacyno. Podziękował Pani 

Stanisławie Łepeckiej za zaproszenie, mieszkańcom wsi Domacyno za 

udział i o godzinie 15
30

 dokonał zamknięcia XIX sesji Rady Miejskiej             

w Karlinie. 

Protokołowała: 

Ilona Pyrtek-Safaryn 

 

 

 

 


